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       EM 2017/60 

 

Jeg fremsætter hermed følgende beslutningsforslag i henhold til § 33 i forretningsorden for 

Inatsisartut: 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at udarbejde en 

undersøgelse, der skal kortlægge omfanget af laktoseintolerans. Undersøgelsen skal komme 

med anbefalinger til, hvilke initiativer der med fordel kan igangsættes for at hjælpe 

borgere med laktoseintolerans. 

(Medlem af Inatsisartut Randi Vestergaard Evaldsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Laktoseintolerans skyldes mangel på enzymet laktase i tyndtarmen. Normalt nedbryder laktase 

mælkesukkeret (laktose) i mindre dele, så det kan optages i kroppen, og hvis enzymet mangler 

kan mælkesukkeret ikke optages, men forbliver i tarmen, hvor det så vil gære og forårsage 

mavesmerter, diarré og oppustethed.  

 

Diagnosen stilles ved blodsukkermålinger før og efter indtagelse af et glas med mælkesukker 

opløst i vand eller ved en simpel blodprøve, der kan derfor afsløre om man er genetisk betinget 

for laktoseintolerans.  

 

Det er muligt at leve et stort set normalt liv med laktoseintolerans, men det kræver naturligvis, at 

man holder sig fra produkter med laktose, og at man har mulighed for at kunne købe medicin til 

at nedbryde laktose, såfremt ens egen krop ikke er i stand hertil. Både laktosefrie produkter og 

piller er markant dyrere her i landet end i andre lande.  

 

Derudover er laktosefrie produkter også markant dyrere end sammenlignelige produkter, der 

indeholder laktose. 

 

I forbindelse med sin besvarelse af § 37-spørgsmål nummer 2017-180 gør Naalakkersuisut det 

meget klart, at man ikke ønsker at undersøge omfanget af laktoseintolerans. Demokraterne er 

uenige i dette synspunkt fra Naalakkersuisut. 

 

Meget tyder på, at antallet af borgere med laktoseintoleran er relativt højt. Således oplyser 

Naalakkersuisut, at der, ifølge oplysninger fra Centrallaboratoriet på Dronning Ingrids Hospital, 

årligt bliver foretaget skønsmæssigt 100 test (MCMT gentest) om året, og at omkring 10 procent 

af disse er positive. 

 

Dette kunne tyde på, at det er et relativt højt antal af befolkningen, der døjer med 
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laktoseintolerans, og Demokraterne mener, at det vil være hensigtsmæssigt at få undersøgt, hvad 

vi kan gøre for at hjælpe borgere med denne lidelse. 

 

Først og fremmest mener vi dog, at problemets omfang bør undersøges nøje, og det håber vi, at 

Inatsisartuts øvrige partier er enige med os i. 

      

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige 

Der vil være omkostninger forbundet med at udarbejde undersøgelsen. Disse forventes ikke at 

overstige et akademisk årsværk på ca. 500.000 kr.  

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv 

Ingen 

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne 

Ingen 


